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گذر خبر

معاون اجرائی نیروی زمینی ارتش:
نیروی زمینی ارتش همیشه 
آمادگی مقابله با حوادث و 

اتفاقات غیرمترقبه طبیعی را دارد
ایرنا: معــاون اجرائی نیروی زمینی ارتش، امیر  �

سرتیپ کیومرث شــرفی گفت: ستاد بحران نیروی 
زمینی ارتش همیشه باید آمادگی مقابله با حوادث 
و اتفاقات غیرمترقبه طبیعی را در ســطح تهران و 
شهرستان هایی که یگان نظامی دارد، داشته باشد. 
ما در راســتای ایجاد آمادگی برای هرگونه حوادث، 
این تمرین را برگزار کرده ایم. او افزود: ما سه اولویت 
را هنــگام وقوع حوادث غیرمترقبــه در نظر داریم 
که شــامل برقراری ارتباطات رادیویی، بی ســیم و 
باسیم بین یگان های مرکز کنترل فرماندهی و محل 
حوادث، امدادرســانی  و اســکان خانواده هاست، 
در  را  حادثه دیــده  مــردم  بتــوان  به صورتی کــه 
محل های امن اســکان داد. شرفی در ادامه گفت: 
ما در هنــگام وقوع حوادث غیرمترقبه باید بتوانیم 
پــادگان نظامی را بــه یک مرکز فکــر و محل امن 
بــرای تصمیم گیری ها تبدیل کنیــم و خانواده های 
شهرک نشــین و مــردم را حداقل ۷۲ ســاعت در 
شرایط امن اسکان دهیم. ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در حوادث غیرمترقبه از تمام توان حداکثری 
خــود و امکانات تغذیه ای و درمانی برای کمک به 

آسیب دیدگان استفاده می کند.

وزیر کشور: مسئولان کنار 
سیل زدگان خواهند ماند

ایرنــا: وزیر کشــور با حضور در مناطق ســیل زده  �
کرمان، گفت: مســئولان از ابتدای شــروع بحران کنار 
مــردم ســیل زده حضور یافتنــد و تا حل مشــکلات 
ســیل زدگان، برای ارزیابی خســارات و جبــران آنها 
کنارشان خواهند ماند. احمد وحیدی درباره اقدامات و 
کمک رسانی به سیل زدگان کرمان گفت: منطقه رودبار 
یکی از ســه منطقه ای است که در باران های چند روز 
گذشــته و به ویژه دیروز دچار آب گرفتگی شد. مناطق 
رودبار، منوجان و زهکلوت ســه منطقه ای هستند که 
مردم آن گرفتار آب گرفتگی شده اند. وزیر کشور با بیان 
اینکــه نزدیک پنج هزار خانوار، حــدود ۲۰ هزار نفر و 
بیش از ۳۰۰ روســتا درگیر آب گرفتگی هستند، افزود: 
همــه مســئولان از لحظات اولیــه در منطقه حضور 
یافتند و اســتاندار شب گذشــته را در منطقه حضور 
داشــت. با توجه به آب گرفتگی وسیع، لازم بود که به 
منطقه بیاییم و از نزدیک وضعیت را ارزیابی کنیم که 

هر کمک اضافه تری نیاز بود، انجام شود.

مخبر: سفر  رئیسی به روسیه تحول 
در  مناسبات بین المللی است

اول  � معــاون  مخبــر،  محمــد  تســنیم: 
رئیس جمهور،گفت: ســفر آیت االله رئیسی به کشور 
روســیه دارای اهمیت خیلی زیادی است و روی هم 
رفته باید بگوییم که درحال حاضر یک تحول اساسی 
در مناســبات بین المللی در این دولت اتفاق افتاد و 
البته سفر آیت االله رئیسی به روسیه هم یکی از ابعاد 
تحول اساسی دولت در حوزه روابط بین الملل است. 
درحال حاضر مناسبات با همسایگان به خوبی پیش 
مــی رود. مخبر درباره لزوم توجه به محیط زیســت 
عنوان کــرد: تصمیمات خوبی درخصوص مســائل 
محیط زیســتی و هوای پاک در دولت گرفته شده که 
البته اجرای برخی از آنها ممکن اســت زمان بر باشد 
ولی مردم باید بدانند که موضوع محیط زیست برای 
مسئولان دارای اهمیت است و همواره به این مسائل 
توجه جدی می شــود. او با اشاره به نزدیک شدن به 
روز زن افــزود: معاونت زنان و امــور خانواده در این 
ایام اقدامات بســیار خوبی را در دستور کار قرار داده 
و ان شــاءاالله همه دســتگاه ها باید کمک کنند تا این 
موضوع در دولت به خوبی پیش برود، چراکه دولت 
رســیدگی به امور زنان و خانــواده را از اولویت های 

خود می داند و مقید به این موضوع است.

تاجزاده:
انتشار متن توافق نامه چین و 

ایران الزامی است
فعال سیاســی،  � تاج زاده،  مصطفی  خبرآنلاین: 

در توییتی عنوان کرد:  به گفته وزیر خارجه در جریان 
سفرش به پکن،  توافق ۲۵ساله با  چین اجرائی شده 
اســت. حق دسترسی آزاد شــهروندان به اطلاعات، 
انتشــار متن چنین توافق مهمــی را الزامی می کند. 
ملت ایــران، به ویژه در دو قرن اخیــر از  پنهان کاری 
دولت ها در زمینه ارتباطات خارجی خود آسیب های 

زیادی دیده است. 

رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه:
اقدامات فرهنگی ما باید 

به روز رسانی شود
محمدجــواد  � حجت الاســلام   :۲۴ رویــداد 

حاج علی اکبــری گفــت: اقدامات فرهنگــی ما باید 
به روزرسانی شــود و این موضوع به لایه های میانی 
جامعه برســد. نهاد امامت جمعه باید متناســب با 
دوران متحول شــود و این تحــول باید از نظر محتوا 
و سازمانی به روزرســانی شود و ما توانستیم بخشی 
از این مســیر را طی کنیم. ائمه  جمعه باید پرچم دار 
تحقق دولت اسلامی در جامعه باشند و نگذارند این 

علم زمین بماند؛ ائمه جمعه باید وارد میدان شوند.
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اشرف بروجردی:
حذف چهره های باتجربه 

حاصل مشاوره های اشتباه است
یک فعــال سیاســی اصلاح طلب گفت:  � ایلنا: 

شاهد بودیم مجلس همواره چوب لای چرخ آقای 
روحانی می گذاشت تا دولت دوازدهم نتواند کار را 
پیش ببرد، اما امروز نمی توانند به دولت ســیزدهم 
آن فشــار را وارد کننــد؛ مجلس کاملا سیاســی و 
جناحی برخورد می کند و برخوردهای جناحی آفت 

جامعه ماست.
تعامــل  درخصــوص  بروجــردی  اشــرف 
اصلاح طلبــان با دولــت و حکومــت، اظهار کرد: 
در شــعارهایی که آقای رئیســی در زمان انتخابات 
دادند، بحث اســتفاده از همه نیروهــای کارآمد و 
خبره و شایســته بود و اینکه دولت فراگیر را داشته 
باشــند. امروز به نظر می رســد که ایــن کاملا یک 
شــعار بوده و هرگز عملی نشد و بسیار یکدست تر 
از آنچه حتی در دوره آقای روحانی شــاهد بودیم، 

شده است.
وی افــزد: الان می بینیــم از یک طیف واحد که 
عمدتا هم طیف دوران آقای احمدی نژاد هســتند، 
استفاده شده اســت. کمتر کسی را می بینیم که ما 
به عنوان کســی که یک رویکرد متفــاوت دارد در 
این دولت حضور داشته باشد. بر همین اساس این 
ســؤال در ذهن همه از جمله اصلاح طلبان هست 

که ما دولت را به چه دلیلی می خواهیم؟
این عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت بیان 
کــرد: اگرچه ممکن اســت فردی بــا تفکر دیگری 
در قالــب رئیس جمهــور ظهور پیدا کنــد اما مهم 
این اســت که این فرد بتواند دولتی را معرفی کند 
که خبــرگان در آن حضور دارنــد، به همین جهت 
اصلاح طلبان الان بیش از هر وقت دیگری احساس 
دلســردی و ناامیدی از روند پیشــرفت کار را دارند 
به خصوص اینکه ما شــاهد هستیم که مهره های 
دولت آقــای احمدی نژاد حــرف اول را در دولت 
سیزدهم می زنند و خود اصولگرایان نقدهای جدی 
به دولت آقای احمدی نژاد داشتند به ویژه در زمینه 
عدم رعایت انضباط مالی و تصمیمات نامناسب و 
عدم کارآمدی اما همچنــان می بینیم همان افراد 

امروز در دولت سیزدهم حضور دارند.
وی ادامــه داد: ایــن موضــوع نگرانــی مــا را 
برای آینده ملت و ســرزمین افزون کرده اســت. به 
خصــوص امروز در ســطح بین الملل و سیاســت 
خارجی گاهی دیده ایم بدون اینکه مصالح کشــور 
در نظر گرفته شود، تصمیم گیری می شود. فراموش 
کرده ایم که در گذشــته ایران همیشه حرف اول را 

برای بسیاری از کشورهای منطقه داشت.
ایــن فعال سیاســی اصلاح طلــب درخصوص 
حــذف چهره های باتجربــه نظام نیــز اظهار کرد: 
معتقــدم اقداماتی کــه منجر به حــذف نیروهای 
اولیــه انقلاب و افــراد باتجربه می شــود، حاصل 
مشــاوره های اشــتباهی اســت که داده می شود و 
همچنین حاصل عملکرد کســانی است که قدرت 

در اختیار دارند.
وی اضافه کرد: آقای هاشــمی سرمایه مملکت 
بــود و آقایــان خاتمــی و ناطق نــوری، لاریجانی و 
روحانــی نیــز از ســرمایه های مملکت هســتند و 
سال های سال تجربه اندوخته اند. مملکت شأن دارد 
و شخصیت های انســان ها محترم است؛ شما حق 
نداریــد افراد را به خاطر منافع شــخصی و جناحی 
خود نابــود کنید. آیا همــه باید از ایــن بی منطقی 

حمایت کنند؟

آگهى فقدان مدرك تحصیلى
مدرك فارغ التحصیلى اینجانب زهرا رضایى فرزند اسماعیل به شماره 

ملى 0011687622 صادره از تهران در مقطع کارشناسى رشته 
مهندسى پزشکى- بیومکانیک

صادره از واحد دانشگاهى تبریزبه شماره و تاریخ ثبت در تاریخ 
93/11/28 مفقودگردیده و فاقد اعتبار است. از یابنده تقاضا 

مى شود اصل مدرك را به دانشگاه آزاد اسلامى واحد تبریزواقع 
در2کیلومترى جاده تبریز -تهران مجتمع آموزشى دانشگاه آزاد 

اسلامى -ساختمان ادارى-اداره امور فارغ التحصیلان ارسال نمایند.

آگهى دعوت مجامع عمومى عادى به طور فوق العاده و فوق العاده 
انجمن صنفى کارفرمایى سى ان جى کشور

در  اجراى مفاد اساسنامه و پیرو درخواست بیش از یک سوم اعضا انجمن صنفى از کلیه اعضاى محترم  
دعوت مى شود تا در جلسه مجامع فوق العاده و عادى به طور فوق العاده که راس ساعت 13روز یک شنبه 

تاریخ1400/12/01 به صورت آنلاین برگزار مى گردد ، حضور به هم رسانند. 
ضمنا شیوه برگزارى مجمع آنلاین در سایت انجمن اطلاع رسانى خواهد شد.

دستور جلسه مجمع عمومى فوق العاده:
- اصلاح اساسنامه و درج نحوه برگزارى مجامع عمومى به صورت مجازى

دستور جلسه مجمع عمومى عادى
-انتخاب اعضاى اصلى و على البدل هیئت مدیره و بازرسان و هیات داورى  

-رسیدگى و تصمیم گیرى در مورد گزارش مالى و بودجه عادى سالانه انجمن صنفى
                                                                                       محسن جوهرى 

                                                                                         نماینده بیش از یک سوم اعضا

شرق: «تجمع» و «حق اعتراض»؛ واژه هایی هستند که 
این روزها بســیار دیده و شنیده می شود. فضا و شرایط 
سیاسی، اقتصادی و اجتماعی کشور به صورتی است 
که در هــر نقطه صدای اعتراضی شــنیده می شــود 
و عــده ای در اعتراض به وضع خــود تجمع کرده اند؛ 
از تجمع ســه روز پیش بازنشســتگان ســازمان تأمین 
اجتماعی در اعتراض به بی تفاوتی دولت به وضعیت 
مســتمری و معیشتشــان تا تجمعــات و اعتراضات 
گسترده مردم اصفهان درخصوص حقابه، همچنین از 
تجمع آذر خانواده بیمــاران SMA در مقابل مجلس 
که ابراهیم رئیســی نیز ســری به آنها زد تا اعتراضات 
سراســری مردم به گرانــی بنزین در ســال ۹۸ که به 
خشــونت کشیده شــد. همه اینها نشــان می دهد که 
بحث «تجمــع» هم برای مردم و هــم برای دولت و 
مجلس دغدغه اســت که باید به آن توجه کرد. آبان 
بــود که طرح «نحوه تشــکیل اجتماعــات و برگزاری 
راهپیمایی ها» در صحــن علنی مجلس اعلام وصول 
شــد که از مجلس قبــل مانده بــود و دلیل طرح آن 
خلأ قانونــی در موضوع برپایی تجمعات و اعتراضات 
عنوان شــده بود. نکته مهم در این خصوص این است 
کــه آیا با تصویب آن تجمعات بــه صورت آزاد برگزار 

خواهد شد؟
حالا رئیــس کارگروه اجتماعــات قانونی مجلس 
به ایلنا گفته که این طرح دو تا ســه جلســه دیگر در 
این کارگروه بررســی می شود و بعد از آن به کمیسیون 

می آید و پس از آن به صحن مجلس خواهد آمد.
احمد علیرضابیگــی نیز به بالارفتن آمار تجمعات 
اشــاره کرده و گفته: «آمار تجمعاتی که در کشور چه 
در ســال گذشــته و در ســال جاری برگزار شــده آمار 
قابل توجهی اســت که شــاید بیش از ۹۳ درصد این 
تجمعــات، تجمعات صنفی و کارگــری بوده و در این 

جریان هم شرایط موجود فقط اداره شده است».
او ادامــه داده: «مثــلا شــما در تجمــع اصفهان 
می بینید که مشــکلات جــدی پیش آمــده، با وجود 
صبــر و بردباری که در ابتدا هم مردم و هم دســتگاه 
حکومتــی از خــود نشــان دادنــد، اما بعــد از آن به 
خشــونت تبدیل شد. ما تلاشمان این است که هم این 
قانون هرچه زودتر به نتیجه و به تصویب برســد؛ هم 

حقوق مردم ادا شود».
علیرضابیگــی درباره اینکه در ایــن طرح به دنبال 
چه هســتند، گفت: «در این طرح بنای ما بر این است 
کــه برگزارکنندگان که تعریفش مشــخص اســت بر 
مبنــای قانون احزاب یا تشــکل های صنفی و کارگری 
بتوانند با اطلاع بخشدار یا فرماندار نه با کسب اجازه، 
نســبت به برگزاری تجمع اقدام کنند. مطلع هســتید 
که به واســطه فقدان قانون در این خصوص نه مردم 
حقــوق و تکالیف خود را می دانند، نه نیروی انتظامی 
و ضابطان نسبت به فضای عمل خود آگاهی دارند به 
این علت که یک متــن مدونی در این خصوص وجود 
ندارد و نــه محاکم و دادگاه ها قواعــدی دارند که بر 

مبنای آن متخلفان را مجازات کنند».
نکتــه مهم دربــاره بحث ضمانت اجــرای قانون 
اســت چون براساس اصل ۲۷ قانون اساسی «تشکیل 
اجتماعــات و راهپیمایی هــا، بدون حمل ســلاح، به 
شــرط آنکه مخل به مبانی اســلام نباشد آزاد است». 
علیرضابیگــی گفته: «مــا در تدوین ایــن طرح تلاش 
کردیم بــه این مســئله توجه کنیم که ممکن اســت 
دســتگاه دولتی بنا به نگــرش و با معیارهای خودش 
مانــع از برگــزاری اجتماعــات شــود، ایــن ربطی به 
مســئله مجوز و اســتجازه ندارد؛ مثلا دستگاه بگوید 
کــه ایــن تجمع با اســلام در تعــارض اســت یا بیم 
اخلال و مســلحانه بودن می رود. ما برای این هم یک 
فرجام خواهی را منظور کردیــم که متقاضی برگزاری 

یــک تجمع می تواند مراجعه کرده و طرح دعوا کند و 
بعد فرماندار یا بخشدار که با برگزاری تجمع مخالفت 
کرده باید پاســخ گو باشــد و دلایل و مستندات خود را 
ارائــه کند و هرچه که آن هیئت به نتیجه رســید، هم 
برگزارکننده تجمع و هم مقام اجرائی، ملزم به تمکین 
و تبعیت از آن هســتند. این جزء ضمانت هایی اســت 
که برای استیفای حقوق مردم داریم منظور می کنیم».
دولت دوازدهم نیز یک بار آیین نامه ای درخصوص 
تجمعــات داده بــود، علیرضابیگــی درخصوص آن 
طــرح گفته: «هیئت وزیــران در دوره آقــای روحانی 
آیین نامه ای تصویب کرد و در آن نقاطی را برای تجمع 
مــردم تعیین کرد که این اتفاق با اهداف سیاســی رخ 
داده بود؛ البته دیــوان عدالت اداری این مصوبه را به 
واسطه اینکه اساس آن برگرفتن اجازه بود، نقض کرد، 

چراکه این برخلاف اصل ۲۷ قانون اساسی است».
خرداد ۹۷ دولت حســن روحانــی تصمیم گرفت 
برای ساماندهی برگزاری تجمعات، محل های مناسبی 
را تعییــن کنــد که بر همین اســاس، در شــهر تهران 
ورزشــگاه های «دســتجردی»، «تختی»، «معتمدی»، 
«آزادی» و «شــهید شیرودی» و همچنین بوستان های 
«پردیســان»،  «گفت وگــو»، «طالقانــی»، «ولایــت»، 
«هنرمندان» و «شهر» و ضلع شمالی مجلس شورای 
اســلامی به عنــوان محل های مناســب تجمع تعیین 
شــدند. دولــت دوازدهــم همچنین برای شــهرهای 
دیگر نیز از شــوراهای تأمین خواســته برای شهرهای 
بــا جمعیت کمتــر از یک میلیون نفر، یــک محل و با 

جمعیت بیش از آن، دو محل را تعیین کنند.
طرح «نحــوه برگزاری تجمعات» در مجلس دهم 
نیز به بهمن سال ۹۶ برمی گردد که بر اساس آن نحوه 
برگــزاری تجمع ها، نحــوه تأمین امنیــت و همچنین 
پاسخ گویی مسئولان به تجمع کنندگان پیش بینی شده  
و همچنین خیابان حاشــیه مجلس بــه عنوان مکان 
برگزاری تجمع ها پیشــنهاد شده  بود. در این طرح، در 
صــورت تجمع صد نفر، ۳۰۰ نفــر، ۷۰۰ نفر، هزار نفر، 
دو هزار نفر و بیشتر به ترتیب نماینده مجلس، رئیس 
کمیســیون تخصصی مجلس، یکی از اعضای هیئت 
رئیســه مجلس، نایب رئیس مجلس و رئیس مجلس 
باید برای پاســخ گویی در بیــن تجمع کنندگان حاضر 
شــوند. بعد از ماجرای گلســتان هفتــم و اعتراضات 
دی ۹۶، مجلــس و دولــت قبــل چند بــاری تلاش 
کردند که موضوع تجمعات را به ســامان برســاند که 
دولــت لایحه ای نداد و مجلس دهم نیز طرح خود را 

بی نتیجه رها کرد.

مکانی  برای  تجمع
مکانی بــرای تجمع هر چند با روح اصل ۲۷ قانون 
اساســی در منافات است اما همیشــه برای سیاسیون 
جذاب بوده اســت. در یکی از خاطرات حجت الاسلام 
علی اکبــر ناطق نوری آمده اســت که او تــلاش کرده 
حواشــی مجلس را به محلی نظیــر «هایدپارک» لندن 
تبدیــل کند. در جــای دیگر هم از طرف او نقل شــده: 
«زمانی که می خواستند محلی برای ساختمان مجلس 
جدید تعیین کنند، روی نقشــه دیدم که اطراف مجلس 
قدیم باغ هایــی وجود دارد و به آقــای آخوندی (وزیر 
مســکن وقت) گفتم ایــن باغ ها را تملــک کنند و یک 
«هایدپارک» درســت کنیم تا کسانی که اعتراضی دارند 
در آن تجمع کنند و شعار بدهند و بعد از بیان اعتراض 
به کار و پیشه خود بپردازند». عبداالله نوری، وزیر کشور 
دولت اول اصلاحــات هم تلاش داشــت تا تجمعات 
سیاســی و اجتماعی در تهران را در «پارک لاله» برگزار 
کند تا کم کم این پارک به «هایدپارک» تهران تبدیل شود. 
در دهه ۶۰ نیز در فصل سوم قانون احزاب مصوب سال 
۶۱، کــه در ابتدا با نظر مخالف شــورای نگهبان روبه رو 
شــد و با اصرار مجلس و به لطف سپری شدن فرصت 
۱۰روزه شــورا برای تأییــد آن، به متون قانونی کشــور 
اضافه شــد، موادی به موضوع راهپیمایی ها و تشکیل 
اجتماعــات در میادین و پارک هــای عمومی اختصاص 
یافتــه و تکلیف احزاب را بــرای انجــام راهپیمایی ها 
مشــخص کرده بود. در ماده ۲۸ این قانون عنوان شده 
بود: «برای تشکیل اجتماعات و سخنرانی ها در میادین و 
پارک های عمومی باید طبق ماده ۶ قانون احزاب، مجوز 
کتبی از وزارت کشــور دریافت شود». همین ماده نشان 
می داد که محــل تجمع را درخواســت کنندگان اعلام 
می کردند و وزارت کشور هم مجوز آن را صادر می کرد. 
اما در ماده ۱۴ جدیدترین قانون احزاب که در ســال ۹۵ 
به تصویب مجمع تشــخیص مصلحت نظام رســید، با 
تغییراتــی انــدک و این بار با تأکید بــر رعایت اصل ۲۷ 
قانون اساسی، شیوه برگزاری تجمعات این گونه عنوان 
شده است: «برگزاری راهپیمایی ها و تشکیل اجتماعات 
حســب مورد با اطلاع و صدور مجوز وزارت کشــور و 
استانداری با رعایت بند ۶ ماده ۱۱ همین قانون (بررسی 
و اتخــاذ تصمیــم درخصــوص درخواســت برگزاری 
تجمعــات و راهپیمایی ها) و اصل ۲۷ قانون اساســی 
صورت می گیرد». در تبصره این ماده نیز آمده که دبیران 
کل احزاب موظف اند حداقل ۷۲ ساعت قبل از برگزاری 
اجتماعات و راهپیمایی ها مراتب را به اطلاع مسئولان 
ذی ربط برسانند. درخواست های «احزاب» برای تجمع، 

به فرمانداری ها و اســتانداری ها ارسال می شود و پس 
از بررســی در استانداری  ها و فرمانداری ها و با توجه به 
ملاحظات و شرایط درخواست کنندگان، مجوز برگزاری 
صادر می شــود یــا مخالفت بــا درخواســت ها نیز به 

درخواست کنندگان اعلام می شود.
امــا اینکه چه شــد که اصــل ۲۷ قانون اساســی 
به فراموشــی ســپرده شــد، به ماجــرای هجدهم تیر 
ســال ۱۳۶۰ و درگیری مســلحانه ســازمان منافقین با 
نیروهــای انقلابی بعــد از عزل بنی صــدر برمی گردد. 
آن اتفاقات باعث شــد مجلس «طرح قانونی فعالیت 
احزاب، جمعیت ها و انجمن های سیاســی و صنفی و 
انجمن های اســلامی یا اقلیت های دینی شناخته شده» 
را بررســی کند که در تبصره ۲ از ماده ۶ این قانون مقرر 
شده بود: «تشــکیل اجتماعات و راهپیمایی طبق اصل 
۲۷ قانون اساسی آزاد است، ولی برگزاری آن در پارک ها، 
میادین و معابر عمومی منوط به کسب مجوز از وزارت 
کشور است». شورای نگهبان با آن طرح مخالفت کرد و 
در پیشنهاد جدید مقرر می شود: «برگزاری راهپیمایی ها 
با اطلاع وزارت کشور بدون حمل سلاح در صورتی که 
به تشخیص کمیسیون ماده (۱۰) مخل به مبانی اسلام 
نباشــد و نیز تشــکیل اجتماعات در میادین و پارک های 
عمومی با کسب مجوز از وزارت کشور آزاد است» و بین 
راهپیمایی ها و اجتماعــات تفکیک صورت گرفت. این 

طرح مورد موافقت شورای نگهبان قرار گرفت.
حق  و  خشونت

یکــی از موضوعــات مهم درخصــوص تجمعات، 
به خشــونت کشیده شدن آنهاســت، اتفاقی که درباره 
تجمعات اصفهان و همچنین تجمع معلمان رخ داد. 
مهر ماه امســال محمدصالح جوکار، رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شــوراها در این خصوص و نحوه 
تشــکیل تجمعات و برگزاری راهپیمایی ها بر اســاس 
طرحــی که در مجلس وجود دارد، بــه ایلنا گفته بود: 
«حق شهروند است که بتواند در راهپیمایی و تجمعات 
حضــور پیدا کند، این طرح در صــورت تصویب جایگاه 

خوبی را برای مردم دیده است».
او همچنیــن دربــاره اینکــه آیا در طــرح مجلس 
محدودیتی برای برگزاری تجمعات در نظر گرفته شده 
اســت به این معنی که در برخی موارد اجازه برگزاری 
تجمعات و اعتراضات داده نشــود؟ عنوان کرد: «چنین 
چیــزی در این طرح مطرح نشــده و مــردم می توانند 
درخصــوص هر موضوعی که مطابق با قوانین باشــد، 
برای برپایی تجمعات و اعتراضات مجوز دریافت کنند. 
اگر مردم نسبت به موضوعاتی اعتراض و مطالبه دارند، 
می توانند مجوزهــای لازم را براســاس قانون دریافت 
کننــد و مطالبات و اعتراضات خــود را مطرح کنند، این 
موضوع مشــکلی ایجــاد نمی کند، اما اگــر قانون اجرا 
نشود و مشــکلاتی ایجاد شــود در این موقع است که 
برخوردهایی ممکن اســت صورت بگیرد. ما امیدواریم 
بــا تصویب این طــرح و اقداماتی که انجام می شــود، 
افراد به راحتی بتوانند برابــر چارچوب های قانونی که 
مشــخص شــده، اعتراضات و مطالبات خود را مطرح 

کنند».
این نماینده درباره اینکه بهتر نیســت دستگاه های 
امنیتــی و نظامــی با صبر بیشــتری با ایــن تجمعات 
برخــورد کنند کــه از به خشــونت کشیده شــدن آن 
جلوگیری شــود، گفته بود: «تا زمانی که تجمعات در 
شــرایط عادی باشــد و مردم مطالبات خود را مطرح 
کنند، برخــوردی صورت نمی گیرد. اما بعضی وقت ها 
افــرادی می آیند و می  خواهند موج ســواری کرده و از 
این تجمعات سوءاســتفاده کنند که خب دســتگا ه ها 
براســاس وظیفه خودشــان عمل می کنند، ولی آنچه 
مقرر شــده این اســت که مردم می تواننــد مطالبات 

خودشان را داشته باشند».

مجلس به دنبال بازگشت به اصل ۲۷ قانون اساسی

تجمعات آزاد می شود؟
هر

: م
س

عک

ادامه از صفحه اول

احتمــالا ســازمان برنامــه و بودجه در پاســخ به 
عدم تأمین کافــی مالی برای بخش آب خواهند گفت 
لایحه بودجه انقباضی اســت ولی روشــن نمی کنند 
که چرا در لایحه انقباضی رشــد بودجه برخی نهادها 
به بیش از ۵۰ درصد رســیده اســت. اگــر اولویتی در 
کار باشد (به جز مســائل امنیتی و نظامی ) آیا اولویتی 
بالاتر از مســئله آب و خاک و تهدیداتی که از قبل آنها 
به کشــور می رســد، وجود دارد؟ اگر می خواهیم این 
اولویــت را رصد کنیم، باید ابتدا برنامه خود را بگوییم. 
آبخیزداری و آبخوان داری را در چند سال می خواهیم 
به انجام برسانیم؟ تأسیس مراکز جمع آوری و تصفیه 
فاضلاب ها را در چند ســال سروســامان می دهیم؟ از 
آلودگــی رودخانه ها و زمین های ناشــی از فاضلاب ها 
و پســماندها چگونــه می خواهیم جلوگیــری کنیم. 
سامانه های نوین کشاورزی را در چند سال می خواهیم 
جایگزین سیســتم فعلی کنیم؟ اینکــه بگوییم لایحه 
بودجه انقباضی اســت و اولویت ها در آن رعایت شده 
تنها یک ادعاســت و اگر چنین است سازمان برنامه و 
بودجه لیســت اولویت ها را اعلام کند و بگوید به کدام 
موضــوع چه اولویتــی می دهد و کدام مشــکل را در 
چند ســال می خواهد حل کند. در همین اوضاع اعلام 
می شود که پل بندرعباس به قشم با انعقاد قرارداد با 
یک پیمانکار داخلی با تهاتر نفت به مبلغ ۲۸۰ میلیون 
دلار احداث می شــود. آیا این موضوع در لایحه بودجه 
دیده شده است و آیا این پل از اولویت هاست و پیمانکار 
داخلی که نفت را تحویل می گیرد، به چه طریقی آن را 
می فروشد که وزارت نفت نمی تواند. به خصوص اینک 
که ریاست جمهور اعلام می کند که نفت بیشتری در حد 
بودجه می فروشــیم و پول آن هم برمی گردد. بگذریم 
که اصلا بسیاری از کارشناسان با احداث پل مخالف اند 

زیرا باعث تردد بسیار زیاد وسایل نقلیه زمینی می شود 
و ایــن امر تخریب هرچه بیشــتر جزیره قشــم را دربر 
خواهد داشــت. معمولا پل های این چنینی در جاهایی 
زده می شــود که به دلیل خاصی باید تردد زیاد صورت 
گیرد مانند پل ارتباطی بحرین به عربستان که موضوع 
ژئوپلیتیکی را دربــر دارد یا پل ماکائو به چین که خیل 
قماربــازان چینی را به قمارخانه هــای ماکائو هدایت 
می کند. بــا توجه به حجم محدود تردد بین قشــم و 
بندرعباس و اینکه اصولا طرح خاصی برای آینده قشم 
هنوز مطرح نشده است، اولویت قائل شدن برای این پل 
در حالی که مســائل سرزمینی بسیاری در کشور وجود 
دارد و نیــاز به ســرمایه گذاری در آن ازجمله موضوع 
آبخیزداری و آبخوان داری، ســامانه های نوین آبیاری و 
ایجاد سیستم هیدروپونیک برای صیفی جات و بسیاری 
دیگر از نیازهای حیاتی اســت، آیــا نمی توانیم همین 
پیمان ۲۸۰ میلیــون دلاری را با پیمانکار داخلی برای 
این امور منعقد کنیــم؟ می گویند رئیس بانک مرکزی 
اسبق و معاون ارزی او در بازجویی ها گفته اند موضوع 
تخصیــص ارز چهارهزارو۲۰۰ تومانــی و فروش ارز و 
سکه در بازار با وجود مخالفت آنان به دستور مستقیم 
رئیس جمهور آقای روحانی انجام شــده است هرچند 
اگر این کار جرم باشــد این اعتراف آنــان را از مجازات 
مباشربودن عمل تبرئه نمی کند و رئیس جمهور سابق 
فقط به عنوان معاون جرم شناخته می شود اما باید این 
کار غلط (که در همه دولت های گذشــته جاری بوده 
است) سرمشــق بی اعتنایی به دلسوزان و کارشناسان 
باشد و نه آنکه چون قدرت را به  دست داریم به صورت 
یکه ســوار مهمیز بــر اســب تصمیمات نادرســت و 
خودخواسته بگیریم و اولویت های تهدیدکننده ملک و 

ملت را به فراموشی بسپاریم.

حکمرانى بى اولویت


